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ZA ZBRANE MISLI IZBERI PREMIŠLJEN OBROK
Ko možgani delajo s polno paro, potrebujejo  
pravo podporo.   Okrepčajte se z okusnimi,  

svežimi in priročnimi obroki, ki vas  
podprejo pri učenju brez prekinitev.   

Ne pozabite na študentske 

bone za restavracije 

INTERSPAR, kjer vas vsak 

dan čaka 11 različnih menijev 

za samo 4,52 EUR. 

SKENIRAJTE  
QR KODO, DA 
IZVESTE VEČ.
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Top job
6,32 €/h

Velenje

Delo v proizvodnji

€

GORENJE, D.O.O.

9,84 €/h

CP Hrušica

Delo na cestninski postaji

€

DARS D.D.

Po dogovoru

Ljubljana - Mokrška ulica 16c

Pomoč pri socialni oskrbi

€

ZAVOD PRISTAN

7 €/h

Portorož

Referent rezervacij

€

EUROTAS HOTELI, D.O.O.

9,00 - 10,00 €/h

Bovec

Delo v recepciji hotela

€

SOČA RAFTING D.O.O.

7,20 €/h

Šentjernej

Pomoč pri prodaji jagod

€

BLAŽ ŠKETELJ S.P.
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Prvi prijavni rok za vpis v 1. letnik za študijsko leto 
2025/26 je potekal od 18. februarja do 18. marca 2025.

Na 18.800 vpisnih mest je bilo oddanih 16.254 prijav 
za vpis. Kaj pravi statistika?

• Univerza v Ljubljani je na razpisanih 9560 vpisnih 
mest prejela 9915 prijav (prve želje) – omejitev vpisa 
ima 69 študijskih programov oziroma smeri –,

• Univerza v Mariboru na 4744 vpisnih mest 3823 
prijav (prve želje) – omejitev vpisa ima 19 študijskih 
programov –,

• Univerza na Primorskem na 1613 vpisnih mest 1222 
prijav (prve želje) – omejitev vpisa ima 7 študijskih 
programov oziroma smeri – in

• Nova univerza, Univerza Alma Mater Europaea, 
Univerza v Novi Gorici, Univerza v Novem mestu 
in samostojni visokošolski zavodi s koncesijo na 
2443 vpisnih mest 1209 prijav (prve želje) – omejitev 
vpisa ima 9 študijskih programov oziroma smeri.

Kateri programi so zabeležili največ prijav?

Obe največji mesti, Ljubljana in Maribor, sta imeli 
največ prijav v programih prava, ekonomije in 
medicine. V Ljubljani se je na enovit magistrski 
program prava prijavilo 353 študentov (na voljo 250 
mest), na enovit magistrski študij medicine je prišlo 
450 prijav (na voljo 205 mest), na Univerzitetno 
poslovno in ekonomsko šolo z univerzitetnim 
programom pa je romalo največ prijav, kar 702 prijavi 
za 480 razpisanih mest.

Veliko prijav je prejela tudi strojniška sfera, kjer sta 
visokošolski strokovni in univerzitetni program prejela 
kar 192 oziroma 267 prijav. Na obeh je bilo po 165 
razpisanih mest.

Veliko prijav je prispelo tudi na visokošolski strokovni 
program Visoke poslovne šole, kamor se je prijavilo kar 
484 kandidatov. Na voljo je 300 mest.

V Mariboru je največ prijav, in sicer 292, prejel 
visokošolski strokovni program poslovna ekonomija. 
Razpisanih je bilo 270 mest. Večji odmik pa je bil v 
enovitem magistrskem programu splošne medicine, 
kjer se je za 106 razpisanih mest prijavilo 198 študentov. 
Številčno sta v ospredju še univerzitetni program 
pravo (167 prijav za 140 mest) in vse usmeritve z izjemo 
ekonomskih in poslovnih ved na Ekonomsko-poslovni 
fakulteti, kamor je prišlo 219 prijav z enim razpisanim 
mestom več.

Na Primorskem pa izstopata dva programa. To sta 
univerzitetni program fizioterapije s 103 prijavami za 
zgolj 45 prostih mest in visokošolski strokovni program 
predšolske vzgoje, kamor je romalo kar 110 prijav za 60 
razpisanih mest.

Rezultati do konca julija, drugi prijavni rok avgusta

Sklepe o rezultatih prvega roka izbirnega postopka 
bodo kandidati prejeli elektronsko preko portala eVŠ 
do 25. julija 2025, vpis sprejetih pa bo na visokošolskih 
zavodih od 25. julija do najkasneje 14. avgusta 2025.

Drugi prijavni rok bo od 20. do 27. avgusta 2025. 
Podatki o še prostih mestih za drugi prijavni rok bodo 
19. avgusta 2025 objavljeni na spletnem portalu 
eVŠ in na spletnih straneh visokošolskih prijavno-
informacijskih služb.

NAGRADNA IGRA

ELEKTRIČNI SKIRO IN DRUGE 

ZABAVNE NAGRADE

SODELUJ TU:

Toliko višja bo letos urna postavka

Avtor: Žiga Kastelic
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za študentsko delo
Ministrstvo za delo je na podlagi novega zneska minimalne plače, ki velja 
od 1. januarja 2025, določilo novo minimalno bruto urno postavko za 
začasno in občasno delo dijakov in študentov. Nova urna postavka je bila 
objavljena 7. februarja 2025 v uradnem listu.

Študenti in dijaki bodo po novem za uro začasnega in občasnega 
dela plačani minimalno 7,34 evra bruto. Sprememba je stopila v 
veljavo 8. februarja 2025. Nova minimalna postavka je posledica 
uskladitve z novim zneskom minimalne plače. Ta od 1. januarja 
znaša 1277,72 evra. Minimalna bruto urna postavka začasnega 
in občasnega dela je zakonsko določena in tako ne sme 
biti nižja od zneska minimalne plače, preračunanega 
na uro dela. Povprečna mesečna delovna obveznost za 
polni delovni čas je 174 ur. Minister za delo mora ob 
spremembi višine minimalne plače določiti 
nov znesek minimalne bruto urne postavke za 
začasno in občasno delo dijakov in študentov.

Toliko višja bo letos urna postavka

Avtor: Niki Hüll



Psihološke razlike
Ste se kdaj vprašali, kako bi bilo, če 
bi lahko popolnoma razumeli svoj 
um? To je bil cilj introspekcionizma. 
Ta zgodnja psihološka metoda 
se je osredotočala na opazovanje 
lastnih misli in občutkov. 
Introspekcionisti so želeli sestaviti 
podroben zemljevid duševnosti 
in odkriti osnovne gradnike 
zavesti. Verjeli so, da je psihologija 
raziskovanje notranjih izkušenj in 
fenomenologije duševnosti.

Zakaj introspekcionizem ni 
uspel?
Kljub ambicioznim ciljem 
introspekcionizem ni postal 
prevladujoča znanstvena metoda. 
Glavne težave so bile njegova 
nezanesljivost, subjektivnost, 
metodološki spori in spremembe v 
znanstvenih pristopih.

Problem je bil v tem, da je lahko 
vsak raziskovalec pri introspekciji 
prišel do drugačnih rezultatov. 
To se je dogajalo, ker se je 
introspekcija zanašala na osebna 
poročila, ki niso bila objektivno 
preverljiva. Poleg tega različni 
laboratoriji niso dosegali enotnih 
rezultatov. V znanosti je začela 
prevladovati težnja k merljivim 
in objektivnim podatkom, 
introspekcija pa tega ni omogočala.

Vzpon behaviorizma
Kot odziv na introspekcionizem, 
predvsem v zahodnem svetu, se je 
uveljavil behaviorizem. Leta 1913 je 
John B. Watson napisal temeljno 
behavioristično delo Psychology 
as the Behaviorist Views It. V njem 
je napisal, da je psihologija, kot jo 
vidi behaviorist, povsem objektivna 
eksperimentalna veja naravoslovne 
znanosti. Njen teoretični cilj 
naj bi bil napovedovanje in 
nadzor vedenja. Introspekcija ne 
predstavlja bistvenega dela njenih 
metod. Behaviorizem se je tako 
uveljavil kot znanstvena smer, ki 
se je osredotočala izključno na 
opazovanje vedenja.

Temeljni principi behaviorizma
1. Psihologija je objektivna 

znanost – ne ukvarja se z 
notranjimi mislimi, ampak le z 
vedenjem.

2. Cilj je nadzor in napoved 
vedenja – pomembno je 
razumeti, kako se ljudje 
odzivajo na okolje.

3. Enostavne razlage so najboljše 
– vedenje je mogoče razložiti s 
temeljnimi zakonitostmi.

4. Med ljudmi in živalmi ni 
bistvene razlike – ljudje se 
učimo podobno kot živali.

5. Okolje oblikuje vedenje – naši 
odzivi so odvisni od zunanjih 
dejavnikov.

6. Človek kot “črna škatla” – 
behavioristi so menili, da 
se dogajanje v umu ne da 
znanstveno preučevati.

Najbolj znani behavioristični 
eksperimenti
Pavlov pes (1927)

Ruski znanstvenik Ivan Pavlov je 
ugotovil, da lahko psi povežejo 
zvonec s hrano. Ko so večkrat 
slišali zvonec pred hranjenjem, 
so se začeli sliniti že ob samem 
zvoku. To je postalo znano kot 
klasično pogojevanje – učenje z 
asociacijami.

Mali Albert (1920)

Eksperiment Malega Alberta sta v 
začetku 20. stoletja izvedla John B. 
Watson in Rosalie Rayner. Pokazal 
je, da se lahko otroci naučijo 
strahu preko asociacije. Ko so 
malemu Albertu večkrat pokazali 
belo podgano skupaj z močnim 
hrupom, je začel kazati strah že ob 
samem pogledu na podgano.

Kritike in propad 
behaviorizma
Čeprav je behaviorizem dolgo 
prevladoval, so se pojavile resne 
kritike.

1. Ne pojasni kompleksnega 
človeškega vedenja – ljudje 
ne delujemo le na podlagi 
dražljajev.

2. Težave pri razlagi jezika – Noam 
Chomsky je pokazal, da otroci 
ne potrebujejo nagrad in kazni, 
da bi se naučili govoriti.

3. Prevelik poudarek na živalih – 
behavioristi so pogosto izvajali 
eksperimente na živalih in jih 
posploševali na ljudi, kar ni 
vedno ustrezno.

Ali behaviorizem lahko razloži 
človeško vedenje?
Introspekcionizem je bil preveč 
subjektiven, behaviorizem pa je 
preveč slonel le na merljivosti 
človeškega vedenja. Danes 
vemo, da za razumevanje le 
tega potrebujemo kombinacijo 
obeh pristopov – tako vedenjskih 
raziskav kot preučevanja mentalnih 
procesov. Behaviorizem je pokazal, 
kako pomembno je okolje pri 
oblikovanju našega vedenja, a ga 
je sčasoma premagala kognitivna 
revolucija, ki je prinesla bolj 
celosten pogled na delovanje uma.
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Avtor: Gaja Prinčič
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Zakaj večina ljudi NIKOLI ne doseže SIX-PACKA 
(in kako vam lahko uspe)?

Poletje je pred vrati in veliko ljudi sanja o izklesanih 
trebušnih mišicah, a le redki pridejo do uspeha. 
Razlogi za neuspeh so pogosto napačni pristopi, 
nerealna pričakovanja in pomanjkanje discipline.

Preveč maščobnega tkiva
Ena izmed glavnih ovir do vidnih trebušnih mišic 
je previsok odstotek telesne maščobe. Lahko imate 
izjemno močne trebušne mišice, a če so prekrite s 
plastjo maščobnega tkiva, jih ne bo mogoče videti. 
Ključ do six-packa ni samo vadba, temveč tudi pravilna 
prehrana in učinkovit kalorični primanjkljaj.

Nepravilna prehrana
Mnogi verjamejo, da lahko z neskončno trebušnjakov 
pridejo do vidnih mišic, a brez urejene prehrane to ne 
bo mogoče.

• Zmanjšajte vnos visoko predelane hrane.
• Osredotočite se na beljakovine, zdrave maščobe in 

kompleksne ogljikove hidrate.
• Bodite pozorni na vnos kalorij in porabo.

Preveč poudarka na posameznih vajah
Trebušnjaki in dvigi nog so sicer koristni, a sami po sebi 
ne bodo dovolj. Ključno je izvajanje celostnih vaj, kot so:

• počepi,
• mrtvi dvigi,
• potiski nad glavo,
• veslanje.

Te vaje aktivirajo jedro in pomagajo pri izgubi 
maščobe.

Pomanjkanje kardio vadbe
Za kurjenje maščobe je ključna tudi kardio vadba. 
Idealno je kombinirati visoko intenzivni intervalni 
trening (HIIT) in nizkointenzivno vzdržljivostno vadbo 
(npr. hoja ali kolesarjenje).

Premalo doslednosti in potrpežljivosti
Vidne trebušne mišice niso rezultat nekaj tednov dela, 
ampak več mesecev discipline. Mnogi ljudje odnehajo 
prehitro, ker ne vidijo takojšnjih rezultatov.

Premalo spanja in slaba regeneracija
Pomanjkanje spanja in kronični stres lahko povečata 
raven kortizola, kar zavira izgubo maščobe, posebej 
okrog trebuha. Poskrbite za vsaj 7-9 ur kakovostnega 
spanca.

Nerealna pričakovanja
Vsakdo ima drugačen genski potencial za
obliko trebušnih mišic. Nekateri ljudje imajo bolj 
simetričen in izrazit six-pack, drugi pa ga bodo morali 
sprejeti v svoji edinstveni obliki.

Kako vam lahko uspe?
• Spremljajte svoj vnos kalorij in makrohranil.
• Vadite celostno in ne pozabite na funkcionalne 

vaje.
• Vključujte tako vadbo moči kot tudi kardio vadbo.
• Ne prehitevajte – vidni rezultati potrebujejo čas.

Avtor: Tilen Kemperle



Avtor: Žiga Kastelic
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Zmagovalka natečaja
Mladi pisatelj leta 2024
17-letna Iva Hancman je zmagala na 
natečaju Mladi pisatelj leta 2024 s 
knjigo Mozaik. Slednjo so pri Založbi 
5ka, ki organizira vsakoletni natečaj, 
tudi izdali.

Zase pravi, da se vedno bolj zaveda 
vpliva, ki so ga imele knjige (in ga 
še vedno imajo) na njeno življenje. 
»Neskončno sem hvaležna sebi 
v preteklosti za čas, ki sem ga ob 
knjigah preživela več kot kjerkoli 
drugje, saj sem takrat sama sebi 
podarila besede in z njimi ljubezen 
do pisanja,« pravi sama in dodaja, 
da se vse bolj zaveda vpliva knjig na 
svoje življenje.

»Knjigo bi priporočila vsem tistim, 
ki na trenutke postanejo slepi 
za vse sposobnosti in talente, 
ki jih gojijo, dokler ta slepota 
ne mine in zgolj potrdi ves čas, 
ki so ga zapravili s strahovi o 
neobstoječem,« je še dodala. 

Sodelujejo lahko mladi, stari od 
10 do vključno 17 let, napisati 
pa morajo pravo knjigo, dolgo 
najmanj 40 A4 strani. Zmagovalcu 
za nagrado omogočijo natisnjeno 
zmagovalno knjigo, ki jo lahko 
občuduje v knjižnicah in izložbah 
knjigarn, od prodaje pa tudi kaj 
zasluži.

»Izjemno, res izjemno lepo pisanje, 
bogat besedni zaklad, ki bi ga 
pripisal zelo izkušenim pisateljem 
in ne 17-letnici, ki je napisala svojo 
prvo knjigo. Prepričani smo, da 
lahko Iva postane ena bolj opaznih 
in pomembnih pisateljic svoje 
generacije,« je svojo odločitev 
komentirala komisija.

Opis knjige nam razkrije: Po 
neuspehih v domačem kraju se 
pisatelj v iskanju lastne sreče 
odpravi v Pariz. Tam se ustali v 
zakotnem gostišču sorojencev 
Vautour in začne delo pri komajda 
delujoči časopisni hiši. Navdih 
se zdi v brezupnih okoliščinah 
nedosegljiv pojem, dokler se ne 
pojavi v podobi mistične Thalie. 
Je muza ključ do uspeha? Ali 
pa le predstavlja začetek konca 
življenja, kot ga je poznal? Knjiga 
MOZAIK je za vse sanjače, ki imajo 
v sebi potencial, da ustvarijo nekaj 
izjemnega.

Sedemnajstletna Prevaljčanka 
Iva Hancman obiskuje Gimnazijo 
Ravne na Koroškem. Verjetno 
bo še naprej sledila tokovom 
književnosti in jezika, tako 
angleščine kot slovenščine, saj se 
zanima za študij v teh smereh in 
se spogleduje s prevajalstvom ter 
uredniškim delom.

Izseka iz knjige:
»Thalie je bila vse, kar je kadarkoli 
bilo, in vse, kar prihaja. Bila je vsi, 
ki jih je kadarkoli poznal. Bila je 
mozaik poznanega, narejen v 

nadčloveški preciznosti, in to za 
njegove oči in za njegove oči same. 
Njegove oči so bile Stvarnik muze, 

njegovi možgani krojač njenih 
oblačil in njegove dlani lončar 
njene podobe. Ni pisal o Njej. 

Pisal je o Joseline in njenih očeh. 
O materi in njenih grobih dlaneh. 

O Geraudu in njegovem vedno 
prisotnem režaju. O bratu in toploti 
njegove dlani, ko je stisnila njegovo, 

kot brat bratu.
…

Njeno dlan je začutil na svoji rami, 
drugo čez trenutek na tesnih 

prsih. Počasi je ovila roke okrog 
njegovega telesa, kot trnasta 

vrtnica objame mrzel steber, in 
prislonila toplo lice ob njegov hrbet. 

Ni dihal, zgolj oprijel se je njenih 
dlani in jih držal blizu. Kot vosek se 
je želel zliti z njo, postati eno samo 

dihajoče bitje, en sam utrip, eno 
samo nebesno telo, ki bi plulo, kot 
pluje barka v večernem vetriču, v 

večnost.«



Avtor: Žiga Kastelic
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Kako se film Mickey 17 razlikuje od 
svoje knjižne predloge Mickey7?

Kako se film Mickey 17 razlikuje od svoje knjižne 
predloge Mickey7?

V letu 2054 je Zemlja zgolj odskočna deska za vse, ki 
bi raje pobegnili na lepše in umirajoči planet pustili za 
sabo. Med njimi je tudi Mickey, ki se prijavi za mesto 
nadomestljivega, kar pomeni, da bo umiral znova 
in znova. Južnokorejski režiser, ki je svet navdušil s 
Parazitom, je prejel prazen ček za snemanje svoje 
najljubše knjige Mickey7, ki jo je napisal Edward 
Ashton.

Mickey (Robert Pattinson) je nadomestljivi, kar pomeni, 
da bo v vesolju uporabljen za najbolj nevarne vloge. 
To ne predstavlja večjega problema, saj ga lahko 
znanstveniki ponovno natisnejo. Pridruži se vesoljski 
misiji na planet Nifleheim, kjer odkrijejo kolonijo 
nevarnih domorodnih bitij, ki pa Mickeyja ne ubijejo, 
temveč ga pustijo živeti. So res tako nevarni in kaj se 
zgodi, ko zaradi tega nastaneta dva Mickeyja, njun 
sočasen obstoj pa je strogo prepovedan?

Mickey7 in Mickey 17

Prva razlika med knjigo in filmom je že v samem 
naslovu. Knjiga ponudi sedem oziroma kasneje osem 
Mickeyjev, film pa to nadgradi z desetimi več, kar ne 
igra bistvene vloge v zgodbi. Izjema je le hiter prikaz 
njegovih preteklih smrti, ki se le nekoliko razlikujejo od 
njegovih knjižnih smrti.

Največja razlika je Mickey sam. V knjigi je pameten 
zgodovinar, ki je naveličan življenja in nato še smrti. 
Njegova kopija »osmica« je praktično enaka oseba, 
ki ima luknjo v spominu, ko naj bi morala »sedmica« 
umreti. V filmu pa ima vsaka kopija nekoliko drugačno 
osebnost, kar je logična sprememba za filmsko 
obliko. Tako je »osemnajstica« bolj agresiven Mickey, 
predhodnik pa mehkužen in prestrašen. Filmski Mickey 
je bolj ali manj bimbo, knjižni pa precej bolj normalna 
in načitana oseba.

Maršal Ruffallo, avtoritativen kapitan ali 
Trumpovski bumbar?

V primerjavi s knjigo je v filmu povsem spremenjena 
vloga Marshalla. Filmska oblika, ki jo je upodobil Mark 
Ruffallo, je jasna parodija Trumpa in v določenih 
primerih tudi Muska, njegova osebnost pa je vezana 
na spremljajoče kamere, manipulativno ženo (Toni 
Collette) in lastno nesposobnost. Bistvene razlike: 
v knjigi ga ne spremlja žena, ne spremlja ga niti 
snemalna ekipa za ustvarjanje propagande, ni 
obremenjen z ustvarjanjem boljše (čiste?) rase na 
planetu Niflheim in na koncu ne umre. Razlikujejo 
se tudi manjše podrobnosti, kot je filmska odločitev, 
da prepove spolne odnose na vesoljski ladji, zbriše 
Mickeyjev arhiv spominov in mnogo pred tem izumi 
idejo o nadomestljivih.

Razlike pri stranskih likih

Mickeyjeva punca Nasha je bila v knjigi pilotka in 
ne varnostnica. Film doda nekaj likov, kot sta Ylfa 
in Dorothy, spremeni pa tudi nekaj ostalih. Filmski 
Timo (Steven Yeun) se v knjigi imenuje Berto, 
filmska Kai (Anamaria Vartolomei) pa se imenuje 
Cat. Timo/Berto je v knjigi drugačna oseba, pri kateri 
še vedno prevladuje narcisizem, a je več poudarka 
na oportunizmu. V knjigi ne prodaja drog in Mickey 
18/Mickey 8 ga ne želi umoriti s tem, da ga vrže v 
reciklažni jašek. Po drugi strani se Kai od Cat razlikuje 
le v razlogih za izdajo Mickeyja in Nashe, saj želi v knjigi 
tudi sama postati nadomestljiva.

Zaključek knjige in filma

Med filmom je že jasno, da se bo moral zaključek 
razlikovati, saj določenih dogodkov iz knjige ni bilo 
videti. Mickey resda postane komunikacijski člen med 
bitji in ljudmi, a ne s pomočjo prevajalnika temveč 
zaradi sondiranja s strani bitij. Prav tako nobeno bitje 
ni na ladji, vladni odbor ne obstaja, Mickeyjeva kopija 
sicer umre, a se ne žrtvuje, da bi ubila Marshalla. V 
zaključku filma je uničen tiskalnik nadomestljivih, 
kar se v knjigi ne zgodi. Nasha ne postane generalka 
oziroma vodja odprave.

Mickey 17 je začel nastajati še pred uradnim izidom 
knjige Edwarda Ashtona, pri čemer je Bong Joon Ho 
jasno povedal, da bo film drugačen. Navdušili so ga 
koncepti zgodbe, ki jo je prebral še, ko je bila ta zgolj 
osnutek. Snemanje se je končalo že januarja 2023, nato 
pa je bil izid filma večkrat zamaknjen, končno je izšel 
februarja 2025. Čeprav gre za izvirni film, po katerih 
kličejo številni gledalci, to ni povzročilo nenadnega 
uspeha. Variety je že poročal, da bo film za studio 
pomenil približno osemdesetmilijonsko izgubo.



Kaj je yuzu in zakaj je povsod?

Kaj je pandan in zakaj mu pravijo »azijska vanilija«?

V vsakem večjem slovenskem 
mestu je vsaj ena McDonald’sova 
restavracija. Že lep čas so v njihovi 
ponudbi burgerji z yuzu omako, 
kar zna zmesti marsikaterega 
kulinarično nezahtevnega jedca. 
Kaj je yuzu in zakaj je tako blazno 
popularen?

Limoni podoben citrus z Japonske
Yuzu je sadež, ki je nastal s 
križanjem dveh različnih citrusov. 
Še najbolj je podoben limoni. Izvira 
iz Koreje in Kitajske, a je njegov 
tržni potencial s pridom izkoristila 
Japonska. Danes je Japonska 
največji proizvajalec, pa tudi 
potrošnik tega sadeža. V Evropi je 
vodilni izvoznik Španija.

Ko slišimo za yuzu, ga pogosto 
spremlja kvalifikator superživilo, 
in sicer predvsem zaradi visoke 
vsebnosti vitamina C (trikrat več 
kot v limoni) in lupine, bogate 
s pektinom in fitokemikalijami. 
Yuzu je tudi vir vitamina B, fosforja, 
provitamina A, kalija in kalcija.

Uporablja se tudi v kozmetični 
industriji, predvsem izdelkih za 
nego kože in parfumih.

Predvsem zadnjih nekaj let v kulinariki strmo narašča 
priljubljenost tropske rastline, ki je avtohtona v 
Jugovzhodni Aziji. Pandan je po videzu podoben palmi, 
uporablja pa se kot zelišče oziroma začimba. Edinstven 
vonj in okus sta mu priskrbela sloves »torte v obliki 
lista«.

Trend, ki ga lahko primerjamo z matcho
Jedi in pijače z okusom matche danes niso niti 
približno tako eksotične, kot so bile pred leti, ko se 
je trend prvič razpasel. Zeleni čaj ni bil več dovolj 
in matcha prah se je znašel v tiramisujih, torticah, 
sladoledih in še marsikje – podobno, kot dandanes 
opažamo preobilje pistacije.

Na pohodu pa je nov zeleni trend: pandan. Podobno 
kot matcha je pandan travnatega vonja, ki pa izstopa 
po notah riža, vanilije in kokosa. Vonj je blag, po 
okusu pa je nekoliko sladek. V južnoazijski kulinariki 
se njegovi listi uporabljajo za zavijanje hrane, pasta, 
izvleček in prah pa dajejo okus in barvo sladicam. 
Najlažje ga je primerjati s cimetovo palčko. Z njim 
infuzirajo tekočine in omake in je zlahka prepoznaven. 
Uporabljajo ga kot pri nas vanilijo, pri čemer je pandan 
znatno cenejši.

Azijska začimba, ki je vse popularnejša čez lužo
Pandan je na menijih v rodni Aziji stalnica. Zdaj se 
čedalje pogosteje pojavlja v slaščičarnah, pekarnah, 
barih in restavracijah v ZDA – v pijačah ter slanih in 
sladkih jedeh. Poda se k rižu in h kokosovim sladicam, 
je izvrstno polnilo in barvilo v pecivu, v slanih jedeh pa 
lahko nadomesti rožmarin ali koriander. V Sloveniji ga 
lahko kupimo v vsaki dobro založeni azijski trgovini.

Ali bo trend upadel, je vprašanje časa. Ni težko verjeti, da 
se bo pandan podobno kot matcha, yuzu in ube pred 
njim vsaj deloma zasidral v zahodno kulinariko.
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Trend, ki ne bo nadomestil limon
Yuzu se lahko za izredno priljubljenost zahvali izvrstnemu marketingu, ki je 
njegov malenkost kompleksnejši okus uspešno uveljavil v svetu kulinarike. 
Razen tega, da uspeva v nekoliko hladnejših podnebnih razmerah, nima 
večje prednosti pred limono. Sadež je manjši, ima več semen in nudi 
manj soka. Najverjetneje bomo jedi z yuzu okusom še lahko naročali v 
restavracijah in lokalih, doma pa nikakor ne bo zamenjal limon.

Avtor: Niki Hüll

Avtor: Niki Hüll



Avtor: Žiga Kastelic
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Intuitivno ali premišljeno prehranjevanje?

Klinična psihologinja iz Kalifornije Danielle 
Keenan-Miller meni, da premišljeno in intuitivno 
prehranjevanje predstavljata ključen korak proti bolj 
zdravemu in srečnejšemu odnosu do uživanja hrane.

Intuitivno prehranjevanje
Pojem intuitivnega prehranjevanja sta si leta 1995 
izmislili strokovnjakinji za dietetiko Elyse Resch in 
Evelyn Tribole. Ključen korak za uspešno intuitivno 
prehranjevanje je vsekakor opustitev generične dietne 
kulture od zunaj ter upoštevanje in poslušanje potreb 
lastnega telesa. To pomeni, da lahko uživaš vso hrano, 
ki jo želiš, dokler čutiš zadovoljstvo, ne pretirane sitosti 
in se počutiš dobro.

Če si z dieto prepoveš jesti to, kar imaš sicer rad, se 
lahko hitro zgodi, da se v trenutkih močne žalosti, 
jeze ali stresa spustiš z vajeti in se »prepovedane« 
hrane absolutno prenaješ. Sledijo globoki občutki 
slabe vesti in nelagodja. Intuitivno prehranjevanje te 
bo potolažilo z dejstvom, da ti je vsako živilo vedno 
na voljo, ko to želiš. S tem ne boš čutil potrebe po 
nekontroliranem prenajedanju. Neka raziskava je 
ugotovila tudi, da je takšen način uživanja hrane tesno 
povezan s pozitivno samopodobo.

Premišljeno prehranjevanje
V nasprotju z intuitivnim premišljeno prehranjevanje 
zahteva popolno pozornost kakovosti in ritualu 
obroka v celoti. Pomembno je jesti brez kakršnihkoli 
motečih dejavnikov, kot je gledanje TikToka, serij 
ali sočasno opravljanje nekega dela. Študija iz tega 
leta je pokazala, da imajo ljudje z diabetesom tipa 2, 
ki se prehranjujejo premišljeno, nižji indeks telesne 
mase (ITM) in nižjo stopnjo hemoglobina A1C. Tudi 
takšen previden in kontroliran pristop do hrane lahko 
prepreči čustveno prenajedanje (uživanje velikih 
količin hrane ob doživljanju močnih čustev).

V bistvu nobeden od teh dveh načinov ni slabši ali 
boljši. Lahko poskusiš z enim ali s kombinacijo obeh, 
saj lahko uspešno sodelujeta. Medtem ko z intuitivnim 
prehranjevanjem določiš kaj, kje in koliko boš pojedel, 
premišljeno prehranjevanje od tebe zahteva, da 
se med samim prehranjevanjem osredotočiš zgolj 
nase in na obrok na mizi pred seboj. V primeru, 
da se spopadaš s kakršnokoli motnjo hranjenja, 
priporočamo, da se o izbiri med predstavljenima 
načinoma pogovoriš s svojim zdravnikom.



Avtor: Tjaša Sušnik
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Slovenski vlaki žal niso poznani 
niti po svoji hitrosti niti po svoji 
točnosti. Slovenija se s povprečno 
hitrostjo vlaka 71,9 kilometra na 
uro uvršča v spodnjo tretjino držav 
Evrope.

20 kilometrov na uro – počasneje 
ne gre

Glede na podatke, ki so jih za N1 
pripravili pri Slovenskih železnicah, 
je med najpočasnejšimi progami 
v Sloveniji relacija državna meja–
Metlika–Ljubljana. Potniški vlaki 
tu namreč vozijo s hitrostjo od 40 
do 85 kilometrov na uro. Podobne 
so tudi hitrosti na progah Celje–
Velenje (od 40 do 80 kilometrov 
na uro), Divača–cepišče Prešnica in 
Pivka–Ilirska Bistrica–državna meja 
(obe od 50 do 75 kilometrov na 
uro). Na progah cepišče Prešnica–
Podgorje–državna meja in cepišče 
Šempeter pri Gorici–Vrtojba–
državna meja vlaki vozijo le 50 

kilometrov na uro. Posebej počasna 
pa je proga Prvačina–Ajdovščina 
s hitrostmi vlakov med 20 in 60 
kilometri na uro.

160 kilometrov na uro – toliko 
dosežejo slovenski vlaki

Vlaki v Sloveniji dosegajo hitrosti 
do največ 160 kilometrov na uro. 
A to le na krajših odsekih in le 
posebni vlaki z nagibno tehniko. 
Med najhitrejše slovenske proge 
se uvrščata Pragersko–Ormož 
in Ormož–Hodoš–državna meja, 
kjer vlaki vozijo s hitrostmi med 
80 in 120 kilometrov na uro. Sicer 
je povprečna hitrost potniških 
vlakov v Sloveniji le skromnih 50 
kilometrov na uro. V primerjavi 
z drugimi evropskimi državami 
imajo počasnejše vlake le še države 
nekdanje Jugoslavije, Albanija, 
Bolgarija, Latvija in Luksemburg.

Kriva je slaba in dotrajana 
infrastruktura

Navedene so bile hitrosti, ki jih 
vlaki lahko dosegajo na podlagi 
lastne zmogljivosti in zmogljivosti 
infrastrukture. So torej problem 
vlaki ali proge? Pri Slovenskih 
železnicah izpostavljajo predvsem 
slabo stanje infrastrukturnih 
podsistemov. Posamezni odseki 
prog so namreč stari in dotrajani 
ter ne omogočajo vpeljave večjih 
progovnih hitrosti in s tem večjih 
hitrosti za posamezne vrste vlakov. 
Tudi razgiban teren pripomore 
k nižjim hitrostim. Primerjava s 
tujimi omrežji naj ne bi bila vedno 
najbolj upravičena, saj v Sloveniji 
nimamo prog, ki bi bile namenjene 
le potniškemu prometu, v tujini je 
to pogosteje.

Kje vozijo najhitrejši in najpočasnejši vlaki v Sloveniji?
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Zaradi stradanja čudoviti živalski vrsti 
grozi izumrtje

Podnebne spremembe so kruto preobrazile njihovo 
naravno okolje. Populacija polarnih medvedov strmo 
pada zaradi pomanjkanja hrane.

Krivo je naglo krčenje ledu
Raziskovalci Univerze v Torontu so neposredno povezali 
upad populacije polarnih medvedov v Zahodnem 
Hudsonovem zalivu s krčenjem morskega ledu. Razvili 
so model, ki ugotavlja, da gre upad populacije polarnih 
medvedov pripisati pomanjkanju hrane. Ker je led vse 
tanjši, so lovske sezone namreč čedalje krajše.
»Izguba morskega ledu pomeni, da medvedi preživijo 
manj časa na lovu na tjulnje in več časa na kopnem, 
kjer stradajo,« je pojasnila glavna avtorica študije 
Louise Archer.
Slednje ima po njenih navedbah »negativen vpliv 
na energetsko ravnovesje medvedje populacije, kar 
vodi do zmanjšane reprodukcije, nižjega preživetja 
mladičev in posledično do upada populacije«.

Polarni medvedi so čedalje manjši
Raziskovalci so razvili t. i. »bioenergetski« model, ki 
spremlja količino energije, ki jo medvedi trenutno 
pridobivajo z lovom na tjulnje, in količino energije, ki 
jo potrebujejo za rast in razmnoževanje. Posebnost 
tega modela je, da spremlja celoten življenjski 
cikel posameznih polarnih medvedov – od mladiča 
do odraslosti. Tako primerjajo podatke opazovanj 
populacije polarnih medvedov v Zahodnem 
Hudsonovem zalivu med letoma 1979 in 2021.
V tem obdobju se je populacija polarnih medvedov 
v regiji zmanjšala za skoraj polovico. Podatki kažejo 
tudi, da se povprečna velikost polarnih medvedov 
zmanjšuje. Telesna masa odraslih samic se je v 37 letih 
zmanjšala za 39 kilogramov, pri enoletnih mladičih pa 
za 26 kilogramov. Projekcija modela se ujema s podatki 
štiridesetletnega obdobja. To pomeni, da lahko model 
točno oceni dogajanje in napove, kaj se bo dogajalo 
s populacijo polarnih medvedov, če se bo led še krčil, 
obdobja pomanjkanja energije pa daljšala.
»Naš model gre korak dlje od zgolj ugotavljanja 
povezave med krčenjem morskega ledu in 
manjšanjem populacije,« pravi soavtor študije Péter 
Molnár. »Model nam pokaže, kaj se zgodi, ko je manj 

ledu, manj časa za hranjenje in manj energije nasploh. 
Ko izračunamo podatke, dobimo skoraj enako sliko, kot 
je dejansko stanje,« je pojasnil.

Medvedke in njihovi mladiči so še 
posebej ranljivi
Raziskovalci so ugotovili, da zaradi podnebnih 
sprememb najbolj trpijo mladiči. Archer pojasnjuje, 
da krajša obdobja lova povzročajo manjšo proizvodnjo 
mleka pri samicah, kar ogroža preživetje mladičev. 
Če mladiči do prvega daljšega obdobja brez hrane 
ne pridobijo dovolj teže, imajo manjše možnosti za 
preživetje.
Tudi število mladičev v posameznem leglu se 
zmanjšuje. Podatki kažejo, da se je povprečno število 
mladičev v leglu v zadnjih štiridesetih letih zmanjšalo za 
11 odstotkov. Poleg tega matere skrbijo za mladiče dlje 
časa, saj ti niso dovolj močni, da bi preživeli sami.
»Zadeva je preprosta – preživetje mladičev neposredno 
vpliva na preživetje celotne populacije,« pravi Archer.

Širše aplikacije modela
Zahodni Hudsonov zaliv že dolgo velja za pokazatelja 
stanja polarnih medvedov po vsem svetu. Ker se Arktika 
segreva štirikrat hitreje od svetovnega povprečja, 
raziskovalci opozarjajo, da bodo podobni pojavi 
prizadeli tudi druge populacije polarnih medvedov.
»To je ena izmed najjužnejših populacij polarnih 
medvedov, spremljamo jo že dolgo, zato imamo zelo 
kakovostne podatke,« pravi Molnár, sicer strokovnjak za 
vpliv globalnega segrevanja na velike sesalce. »Vse kaže, 
da se bo to, kar se dogaja tukaj, glede na napovedi o 
izgubi morskega ledu zgodilo tudi drugim populacijam 
polarnih medvedov. Model v bistvu opisuje njihovo 
prihodnost,« je dodal.

Avtor: Niki Hüll
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Bi nas moralo to skrbeti, ko osvajamo Mars?
Mars je znan po svojih obsežnih in dolgotrajnih 
prašnih nevihtah, ki lahko za več mesecev preplavijo 
celoten planet. Čeprav je vzrok teh neviht že dolgo 
predmet raziskav, je nova študija razkrila, da so 
lahko posledica energetskega neravnovesja, ki se 
pojavlja na Marsovi južni polobli v določenih obdobjih 
leta. Raziskava, ki jo je vodila ekipa znanstvenikov 
z Univerze v Houstonu, kaže, da je Marsova južna 
polobla med pomladjo izpostavljena velikemu 
presežku sončne energije, kar bi lahko ustvarjalo 
pogoje za nastanek globalnih prašnih neviht.

Energetsko neravnovesje in vpliv na podnebje
Vsak planet in luna v osončju absorbira sončno 
energijo in jo nato oddaja nazaj v vesolje. Razlika med 
absorbirano in oddano energijo se imenuje obsevani 
energetski proračun (REB). »REB in njegova prostorska 
porazdelitev [po zemljepisnih širinah] neposredno 
vplivata na toplotne značilnosti površja in ozračja 
planetov,« pojasnjuje profesor fizike na Univerzi v 
Houstonu Liming Li. To pomeni, da REB pomembno 
določa podnebje Marsa.

Medtem ko je letni REB Zemlje razmeroma 
uravnotežen – količina absorbirane sončne energije 
je približno enaka količini oddane toplote – pri Marsu 
tega ravnovesja še ne poznamo v celoti. Teoretično 
bi moral biti Marsov REB izravnan, vendar doslej ni 
bilo natančnih meritev, ki bi to potrdile. Pomanjkanje 
podatkov o REB je otežilo razumevanje Marsovega 
podnebja, zlasti kako in zakaj nastajajo obsežne 
prašne nevihte.

Prašni viharji in njihova povezava z 
energetskim proračunom
Marsovi roverji, kot je Curiosity, so zabeležili številne 
vremenske pojave na rdečem planetu, a ti ne 
omogočajo celovitega vpogleda v dolgoročno 
podnebje. Glavni avtor študije in doktorski študent 
na Univerzi v Houstonu Larry Guan pojasnjuje, da bi 
ocena Marsovega REB lahko razkrila ključno povezavo 
med energetskim neravnovesjem in pojavom prašnih 
viharjev.

Da bi pridobili podatke, so raziskovalci analizirali 
meritve infrardečega in vidnega sevanja Marsovega 
površja, ki jih je v desetih zemeljskih letih (pet 
marsovskih let) zbral spektrometer za toplotno 
emisijo na krovu sonde Mars Global Surveyor. S temi 
podatki so izračunali, koliko energije Mars absorbira 
in oddaja glede na različne zemljepisne širine, nato 
pa so rezultate primerjali z energetskim proračunom 
Zemlje.

Sezonske spremembe in sprožitev prašnih 
neviht
Analiza podatkov je pokazala, da v pomladnih in 
poletnih mesecih na severni polobli Marsa severne 
širine absorbirajo več energije, kot je oddajajo, 
kar povzroča presežek energije. Podoben, a še 
intenzivnejši učinek se pojavi med jesenskimi in 
zimskimi meseci na severni polobli, ko je južna polobla 
v pomladnem in poletnem obdobju. Takrat se na južni 
polobli ustvari izrazit presežek energije, saj je Mars v 
tem obdobju najbližje Soncu, kar še poveča količino 
prejete sončne energije.

Raziskovalci so ugotovili, da bi lahko to sezonsko 
energetsko neravnovesje prispevalo k nastanku 
globalnih prašnih neviht. Ko se južna polobla segreje, 
se segreje tudi ozračje tik nad površjem, kar ustvari 
pogoje za dvigovanje prahu in posledično sprožitev 
neviht.

Avtor: Špela Bošnjak
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Avtor: Niki Hüll

Vpliv prašnih neviht na energetsko ravnovesje
Vendar pa raziskava kaže tudi, da proces deluje v 
obe smeri – ne le da presežek energije spodbuja 
nastanek prašnih neviht, ampak nevihte same vplivajo 
na Marsov REB. Meritve, opravljene med prašnim 
viharjem, ki je nastal v južnem bazenu Hellas Planitia 
in nato preplavil celoten planet, so pokazale, da prašni 
delci v atmosferi zmanjšajo tako količino absorbirane 
sončne energije kot količino toplote, ki jo Mars oddaja 
v vesolje.

Kljub sezonskim neravnovesjem je dolgoročni 
Marsov REB razmeroma stabilen, vendar se njegova 
razporeditev po zemljepisnih širinah močno razlikuje 
od Zemljinega. »Zemljini primanjkljaji so na polih, 
Mars ima primanjkljaje v tropih – in obratno velja za 
presežke,« je pojasnil Guan. To pomeni, da medtem ko 
zemeljska polarna območja oddajajo več energije, kot 
jo absorbirajo, Marsovi poli shranjujejo več energije, 
kot jo oddajajo.

Vpliv tankega ozračja na Marsov REB
Druga pomembna ugotovitev študije je, da se Marsov 
polarni REB med letnimi časi lahko spremeni tudi 
do 100 %, kar je bistveno več kot na Zemlji. To je 
po mnenju Liminga Lija posledica Marsove tanke 
atmosfere, ki otežuje enakomerno prerazporeditev 
energije med tropi in poloma.

To odkritje daje nov vpogled v marsovsko podnebje in 
njegove sezonske spremembe ter bi lahko pomagalo 
pri prihodnjih raziskovalnih misijah. Razumevanje 
Marsovega REB je ključno za predvidevanje 
vremenskih vzorcev na tem planetu, kar bo imelo 
pomembne posledice za načrtovanje prihodnjih 
robotskih in človeških odprav. Če bodo znanstveniki 
bolje razumeli, kako in kdaj nastajajo prašne nevihte, 
bodo lahko razvili strategije za zaščito opreme in 
morebitnih astronavtov, ki bodo nekoč stopili na 
Marsovo površje.
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DeepSeek AI: Konkurenca, ki je v enem 
dnevu povozila ChatGPT

V svetu umetne inteligence je 
prišlo do dogodka, ki bo za vedno 
spremenil pravila igre. DeepSeek 
AI, podjetje, ki je še pred kratkim 
delovalo v ozadju, je v zgolj enem 
dnevu postalo glavna tema 
svetovnih pogovorov. Njegov novi 
model AI ni le presegel ChatGPT, 
ampak ga je celo povozil na način, 
ki je presenetil vso tehnološko 
industrijo. Ta dramatični preobrat 
ni sprožil le navdušenja med 
strokovnjaki, temveč je tudi močno 
vplival na finančne trge ter odprl 
številna vprašanja o prihodnosti 
umetne inteligence.

Kako je DeepSeek AI 
presegel ChatGPT?

DeepSeek AI je predstavil svoj 
novi model AI, ki po poročilih 
uporabnikov presega ChatGPT 
v več ključnih področjih. Najbolj 
presenetljivo je, da je DeepSeek AI 
bistveno cenejši za uporabo, kar 
ga naredi privlačnejšega za široko 
paleto strank, od malih podjetij 
do velikih korporacij. Poleg tega je 
DeepSeek AI hitrejši, bolj natančen 
in sposoben boljšega razumevanja 
konteksta in odtenkov jezika.

Ena izmed ključnih prednosti 
DeepSeek AI je njegova sposobnost 
učenja v realnem času. Medtem 
ko ChatGPT zahteva obsežno 
nadgradnjo in posodabljanje 
podatkov, lahko DeepSeek AI hitro 
prilagaja svoje odzive na podlagi 
najnovejših informacij. To ga naredi 
izjemno uporabnega za aplikacije, 
kot so finančna analiza, zdravstvo in 
celo politično svetovanje.

Vpliv na delnice

Novica o uspehu DeepSeek AI je 
takoj vplivala na finančne trge. 
Delnice podjetij, povezanih z 
OpenAI, so doživele znaten padec, 
zlasti Nvidia, katere delnice 
so se znižale za približno 17 %. 
Naslednji dan so se delnice Nvidia 
nekoliko okrepile, vendar so še 
vedno nižje od prejšnjih ravni. 
Nekateri strokovnjaki menijo, da 
bi lahko uspeh podjetja DeepSeek 
AI spodbudil večje vlaganje v 
tehnologije AI, kar bi lahko koristilo 
podjetjem, kot je Nvidia, ki so 
ključni dobavitelji strojne opreme 
za AI sisteme.

Kaj to pomeni za 
prihodnost?

Uspeh DeepSeek AI odpira vrsto 
možnosti za prihodnost umetne 
inteligence. Prvič, konkurenca 
med DeepSeek AI in ChatGPT bo 
verjetno pospešila inovacije in 
znižala cene za končne uporabnike. 
To bi lahko privedlo do širše 
uporabe tehnologij AI v vsakdanjem 
življenju, od pametnih domov do 
avtonomnih vozil.

Drugič, zmogljivost DeepSeek AI 
v realnem času lahko spodbudi 
razvoj novih aplikacij, ki zahtevajo 
hitro prilagajanje in natančnost. 
To bi lahko vključevalo vse od 
naprednih diagnostičnih orodij v 
zdravstvu do boljših sistemov za 
odločanje v poslovnem svetu.

Zakaj je DeepSeek AI 
cenejši?

DeepSeek AI je brezplačen za 
osnovno uporabo, kar ga naredi 
zelo privlačnega za široko paleto 
uporabnikov. V primerjavi s 
ChatGPT, ki za napredne funkcije 
(kot je GPT-4) zahteva naročnino 
v višini 20–200 dolarjev na mesec, 
DeepSeek AI omogoča dostop 
do zmogljive umetne 
inteligence brez 
finančnih ovir. To 
doseže z optimizacijo 
algoritmov in 
infrastrukture, 
kar zmanjšuje 
operativne stroške. 
Poleg tega njegova 
sposobnost učenja v 
realnem času zmanjšuje 
potrebo po pogostih in 
dragih posodobitvah. Ta 
kombinacija brezplačne 
dostopnosti in stroškovne 
učinkovitosti je pritegnila 
številne uporabnike, zlasti 
tiste, ki iščejo dostopne 
rešitve za vsakdanje 
potrebe.

Širši vpliv na industrijo

Uspeh DeepSeek AI ni le zgodba 
o enem podjetju, ki je preseglo 
drugo. To je zgodba o tem, kako 
lahko inovacije in konkurenca 
spodbujajo napredek v celotni 
industriji. DeepSeek AI je postavil 
novo merilo, ki ga bodo morali 
drugi igralci doseči, če želijo 
ostati konkurenčni. To bo verjetno 
privedlo do hitrejšega razvoja novih 
tehnologij in aplikacij, ki bodo 
koristile vsem.

Prihodnost umetne 
inteligence

DeepSeek AI je brez dvoma 
povzročil pravi preobrat v svetu 
umetne inteligence. Njegova 
izjemna zmogljivost, hitrost 
in stroškovna učinkovitost so 
postavili nov standard, ki bo 
težko presežen. Medtem ko se 
moč različnih podjetij na trgu še 
vedno dramatično spreminja, je 
očitno, da je DeepSeek AI tu z 
namenom, da ostane. Prihodnost 
umetne inteligence je svetlejša, bolj 
konkurenčna in bolj obetavna kot 
kdajkoli prej.

Avtor: Jan Nebec
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Kaj je RedNote,
naslednik
TikToka?

V ZDA se je zaradi negotovosti TikToka v začetku 
leta vse več uporabnikov selilo na nepričakovano 
alternativo: Xiaohongshu, priljubljeno kitajsko 
družbeno omrežje, ki je med ameriškimi uporabniki 
postalo znano kot RedNote.

Kaj je Xiaohongshu (RedNote)?
Xiaohongshu, kar pomeni mala rdeča knjiga, je eno 
največjih družbenih omrežij na Kitajskem z več kot 
300 milijoni uporabnikov. Ustanovljeno je bilo leta 
2013 in je znano predvsem po vsebinah, povezanih s 
potovanji, ličenjem in modo. Pogosto ga primerjajo z 
Instagramom, saj uporabnikom omogoča deljenje slik, 
videoposnetkov in priporočil.

Zakaj Xiaohongshu pridobiva na 
priljubljenosti?
Priljubljenost Xiaohongshuja je v ZDA skokovito narasla 
v začetku leta predvsem zaradi tamkajšnje možne 
prepovedi TikToka. Prenosi aplikacije so se v ZDA skoraj 
potrojili.

Tako je hashtag TikTok refugee zbral približno 250 
milijonov ogledov in 5,5 milijona komentarjev. Mnogi 
ameriški uporabniki vidijo selitev na Xiaohongshu kot 
obliko protesta proti morebitni blokadi TikToka.

Kako poteka interakcija med kitajskimi 
in ameriškimi uporabniki?
Nenaden prihod ameriških uporabnikov na 
Xiaohongshu je prinesel priložnost za edinstveno 
kulturno izmenjavo. Kitajski uporabniki so jih večinoma 
prijazno sprejeli, delili nasvete in vodiče za uporabo 
aplikacije.

Nekateri ameriški uporabniki so pozvali svoje rojake, 
naj se izogibajo političnih razprav in spoštujejo 
obstoječo skupnost. Kitajski uporabniki pa so izrazili 
upanje, da bi ta migracija lahko prinesla boljše 
razumevanje med ljudmi obeh narodov.

Kako se Xiaohongshu razlikuje od 
TikToka?
Glavna razlika je v tem, da Xiaohongshu ni bil prvotno 
namenjen angleško govorečim uporabnikom, medtem 
ko TikTok sploh ni dostopen na Kitajskem (tam obstaja 
njegova domača različica Douyin).

Poleg tega Xiaohongshu uporablja algoritem, 
ki bolj temelji na uporabnikovih interesih kot 
na priljubljenosti vplivnežev, kar omogoča večjo 
raznolikost vsebin.

Ali obstajajo druge alternative 
TikToku?
Poleg Xiaohongshuja se kot potencialni naslednik 
TikToka omenja tudi aplikacija Lemon8, ki je druga 
najbolj prenesena aplikacija v ameriški trgovini 
Apple. Gre za platformo v lasti ByteDance, ki združuje 
elemente Instagrama in Pinteresta.

Vprašanje ostaja, ali bo morebitna prepoved TikToka v 
ZDA vplivala tudi na delovanje Lemon8. Za zdaj pa je 
jasno, da Xiaohongshu oziroma RedNote hitro postaja 
nova priljubljena izbira med uporabniki družbenih 
omrežij.

Avtor: Tilen Kemperle
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10 najboljših iger za PC,10 najboljših iger za PC,
ki jih lahko igraš v tem trenutkuki jih lahko igraš v tem trenutku
Leto 2025 prinaša številne izjemne igre, ki že navdušujejo igralce po vsem svetu. Ne glede na to, ali ste ljubitelj 
globokih zgodb, intenzivnih bojev ali odprtih svetov, so igre na seznamu trenutno med najboljšimi na trgu.

1. Cyberpunk 2077: Phantom Liberty

Nadaljevanje priljubljenega Cyberpunk 2077 prinaša 
dodatne zgodbe in izboljšave, zaradi katerih je mesto 
Night City še bolj dinamično in privlačno. Igra je 
zdaj odlično optimizirana in ponuja vse, kar iščejo 
oboževalci.

2. Starfield

Bethesda je s Starfield postavila nove standarde 
za odprti svet in znanstvenofantastične igre. Igralci 
raziskujejo neskončne galaksije, upravljajo vesoljske 
ladje in sodelujejo v številnih misijah, ki jih omogočajo 
različni planeti.

3. Hogwarts Legacy

Če ste ljubitelj Harryja Potterja, Hogwarts Legacy 
ponuja izjemno bogat svet čarovništva, kjer lahko 
postanete študent na Hogwartsu. Z izjemno grafiko, 
napeto zgodbo in čarobnimi bitkami igra še vedno 
navdušuje mnoge igralce.

4. Resident Evil 4 Remake

Klasika je ponovno oživela v popolnoma prenovljeni 
različici. Resident Evil 4 Remake prinaša nove grafične 
detajle, izboljšane mehanike boja in še vedno ostaja 
ena najboljših akcijskih grozljivk vseh časov.

5. Diablo IV

Diablo IV ponuja temno in obsežno izkušnjo, ki 
privablja ljubitelje serije s svojo intenzivno akcijo in 
globoko zgodbo. Nov pristop k bojevanju, vsebini in 
odprtem svetu omogoča igralcem, da raziskujejo svet 
Sanktuarija kot nikoli doslej.

6. The Witcher 3: Wild Hunt – Next-Gen 
Edition

Čeprav The Witcher 3 že dolgo navdušuje igralce, je 
nova Next-Gen Edition še dodatno izboljšala grafiko 
ter podprla nove tehnologije in vsebine, zaradi česar je 
izkušnja še bolj bogata in realistična.

7. Elden Ring

Elden Ring je ena izmed najbolj fascinantnih iger v 
odprtem svetu. Prinaša izzive, kompleksne boje in 
globoko zakopano zgodbo, ki izstopa v svetu RPG-jev.

8. Forza Horizon 5

Dirkalna serija Forza Horizon s Forza Horizon 5 prinaša 
natančno simulacijo vožnje s širokim spektrom vozil 
in neverjetnimi okolji. Ima odprt svet, ki ga je užitek 
raziskovati, še posebej za ljubitelje hitrosti in akcije.

9. Minecraft

Ne glede na to, da gre za eno izmed starejših iger, 
Minecraft še vedno ostaja med najbolj priljubljenimi 
igrami. Z neomejenimi možnostmi gradnje in 
raziskovanja je igra še vedno ključni naslov na vseh 
platformah, vključno z računalniki.

Avtor: Jan Nebec
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